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Készült:  Nagyatád Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2009. november 

26. napján tartott közmeghallgatásos üléséről, hangfelvételről 
 
Jelen vannak: Ormai István polgármester, Sasvári Tamás alpolgármester, Dr. Bakács 

Tiborné, Bakos József, Dr. Barbalics István (aki később érkezik), Batka 
Gyula, Boros Bálint, Csendesné Murányi Ibolya, Greller Károly, Hubay 
Sándor, Kovács Károly, Dr. Ludas László, Melsin Valentin, Dr. Novák 
János, Piri Attila, Tátrai Jenő – képviselők, 

 
Meghívottak: Dr. Kovács Ildikó jegyző, Dr. Nagy Vera aljegyző, Dr. Pacári Judit 

jogtanácsos, Dr. Druzsin Mónika, Svégel Gábor, Kliment Tiborné 
irodavezetők, Kutiné Csicskár Edit igazgató, Dán József igazgató, Varga 
Éva igazgató, Szabó Vilmos tűzoltóparancsnok, Egyed Árpád kistérségi 
irodavezető, Seres István választópolgár 

 
Távol maradt: Rákóczy Attila alpolgármester jelezte távolmaradási szándékát. 
 
Érdeklődő állampolgárok száma: 5 fő 
 
Ormai István polgármester üdvözli a megjelent képviselőket, meghívottakat, a VTV nézőit. 
Megállapítja, hogy az ülés – 16 fővel – határozatképes, azt megnyitja. 
 
Ormai István polgármester javasolja a képviselő-testületnek, hogy a jegyzőkönyv hitelesítők 
Batka Gyula és Boros Bálint képviselők legyenek. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó 
javaslatot. 
 
A képviselő-testület a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot 14 igen szavazat és 1 
tartózkodás mellett  elfogadja, és a következő határozatot hozza: 
 
300/2009. (XI. 26.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2009. november 26-i 
közmeghallgatásos képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Batka Gyula és 
Boros Bálint képviselőket választja. 
 
Ormai István polgármester javasolja, hogy a testület a meghívóban és a közzétett 
hirdetményben megjelölt „Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2010. évi 
költségvetési koncepciójára” című napirendet tárgyalja meg. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a napirendi javaslatot. 
 
A képviselő-testület a napirendi javaslatot egyhangú – 15 – igen szavazattal elfogadja, és a 
következő határozatot hozza: 
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301/2009. (XI. 26.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirendi javaslatot 
elfogadja, és a következő napirendet tárgyalja: 
 
Napirend: 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2010. évi költségvetési 

koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Napirend tárgyalása: 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2010. évi költségvetési koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
Kiegészítés: 
 
Ormai István polgármester:  
A közmeghallgatásos testületi ülésnek az a szerepe, hogy a témához a város lakossága a 
javaslatait, a véleményét, kezdeményezéseit el tudja mondani, ismertetni tudja a képviselő-
testülettel.  
A költségvetési koncepciónak az a szerepe, hogy az időtáv jelen szakaszában, általában 
novemberben a következő esztendőre vonatkozóan áttekintsék és végiggondolják azt, hogy 
milyen feltétek, milyen körülmények, milyen adottságok között kell elkészíteniük a következő 
esztendő költségvetési tervét. Alapvetően azt tekintik át ilyenkor, hogy mit ismernek – jelen 
esetben - a 2010-es év feltételeiből és mik azok a célok, melyek azok a feladatok, amelyeket a 
képviselő-testület úgy ítél meg, hogy tervezzék és ütemezzék a következő esztendőben. 
Akkor, amikor egy költségvetési koncepcióról beszélnek, akkor azt kell először megnézniük, 
hogy a legfontosabb pénzügyi források hogyan állnak rendelkezésre, milyen lehetőségek 
vannak. Az önkormányzatok pénzügyi forrásai között a legmeghatározóbb a feladatellátáshoz 
kötött állami támogatásoknak az aránya, mértéke, nagyságrendje. Ezeket úgy nevezik 
általában, hogy normatív támogatások, hiszen a különböző, az önkormányzat által ellátott 
feladatokhoz a költségvetési törvényben a kormányzat, az Országgyűlés elfogadásával 
meghatározza azt, hogy milyen jellegű támogatást biztosít. Látható, hogy a 2010-es évben 
ezek, az állami támogatások összességében alacsonyabbak lesznek, mint amennyi összeget 
2009-ben tettek ki, csökkennek ezek a támogatási formák. Mindösszesen mintegy 50 millió 
Ft-tal kapnak kevesebb pénzt ezekből a normatív támogatásokból. Ez az egyik tényező, ami 
befolyásolja a munkát, a gondolkodásukat. A másik, hogy a kiadások az idei évhez képest 
néhány ponton nőni fognak, hiszen számolniuk kell azoknak a munkatársaknak – 
köztisztviselőknek, közalkalmazottaknak - a béremeléséből adódó többletköltséggel, akik a 
vonatkozó jogszabályok szerint automatikusan magasabb kategóriába lépnek, köztisztviselők, 
közalkalmazottak ők. Ennek a növekménynek a kiadástöbbletével kell számolniuk, hiszen 
ennek más fedezete nincsen, mint az önkormányzat forrása. Mindenképpen figyelemreméltó, 
hogy 2010-ben egész éven át érvényesülni fog az 5 %-os ÁFA emelésből származó 
többletköltség, illetve az az inflációs hatás, ami szintén érinteni fogja a dologi kiadásokat.  
Mindezek végiggondolása után a másik oldalt is meg kell nézni, milyen könnyebbség lesz, hol 
csökkennek a kiadások?  Nagyon korrekt módon a szabályozók azt mondják, hogy 2010. 
január 1-től kiegészítve már a 2009. II. félévi rendelkezéseket, több ponton csökkennek a 
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munkaadók által fizetett járulékok. A csökkenés összege, mintegy 57 millió Ft, ennyivel 
kevesebb kiadást kell majd teljesíteni.  
Összevetve ezeket a körülményeket-feltételeket, látható az, hogy mintegy 50-54 millió Ft-os 
pozícióromlás fog bekövetkezni ezekből a tényezőkből. Ugyanakkor ezt ki kell egészíteni 
azzal, hogy várhatóan a 2010-es évben nem ad majd a Megyei Önkormányzat kiegészítő 
támogatást az önkormányzat által fenntartott középfokú tanintézetekhez, hiszen eddig nagyon 
sokáig és ebben az esztendőben is kaptak ilyen támogatást, ez 31 millió Ft-os tétel, ami kiesik 
a bevételek közül, tehát rontja a gazdálkodás feltételeit. Itt kell megemlíteni a rehabilitációs 
járulék fizetésének a megnövekedését. Ez gyakorlatilag azt jelenti, hogy bizonyos kvóta 
alapján be kell fizetni a rehabilitációs járulékot, ez jelentősen, mintegy ötszörösére fog nőni az 
idei évhez képest.  
Ha ezeket a szempontokat végiggondolják, akkor meg kell nézniük és meg kell vizsgálniuk 
azt, hogy amiről beszélt, annak az összessége mit jelent? Úgy látják, hogy mintegy 100 millió 
Ft-tal kerül rosszabb helyzetbe a gazdálkodás a 2009-es évhez képest a következő 
esztendőben. 100 millió Ft-os pozícióromlás várható, ennyivel kerül rosszabb helyzetbe az 
önkormányzat.  
Két tényezőt szeretne még megemlíteni, amelyekkel mindenképpen számolni kell és 
amelyeket a gondolkodásban érvényesíteni kell, ezek szám szerint most még nem fejezhetők 
ki. A helyi adóbevételeknél az iparűzési adóbevétel, amely számottevő forrást biztosít az 
önkormányzatnak, azonban, ha csökken az adóalap, akkor nyilvánvalóan a befizetett iparűzési 
adó összege is csökken, a 2009-es gazdasági teljesítmény befolyásolja, hogy 2010-ben 
mennyi helyi iparűzési adót fizetnek be. Itt van egy bizonytalansági tényező, nem teljesül a 
következő évben az idén teljesülő összeg, tehát kevesebb lesz ebben a vonatkozásban is a 
bevétele az önkormányzatnak. E mellett meg kell említenie egy meghatározó nagyságrendű 
tétel, 3-3,5 millió Ft-nyi bevételkiesést jelent, ha az idegenforgalmi adónál a most tervezett 
változtatás megvalósul Jelenleg minden helyben beszedett idegenforgalmi adó 1 forintja után 
2 forintot tesz hozzá az állami költségvetés, a jövőben ezt 1 Ft-ra csökkentik. Itt körülbelül 
ekkora bevételkiesés keletkezik.  
Ha áttekintik a város működését és a saját bevételeket, akkor két tételt kell végiggondolniuk: 
az intézmények saját bevételeit, hiszen a városban tevékenykedő intézmények, szervezetek 
munkája során jelentős és számottevő saját bevétel keletkezik, azonban azt kell látni, hogy 
ebben nagyságrendekkel nagyobb összeg realizálására nincsen lehetőség, hiszen eddig is már 
minden lehetőséget kihasználtak az intézmények. Úgy látja, hogy itt érdemi és 
nagyságrendjében jelentős növekedés nem valósul meg. 
A helyi adóbevételek meghatározottak és az önkormányzat által alkotott szabályok is 
befolyásolhatják, mivel semmilyen helyi adónemben nem javasolnak adóemelést, tehát nem 
kerül sor adóemelésre, ezért e téren nagyobb adóbevételre nem számítanak. Az iparűzési 
adónál beszélt a fennálló lehetséges nehézséggel, illetve új adónem bevezetését sem tervezik, 
tehát ezen a területen a 2009-es szint a tervezés során kiindulási alap lehet.  
Nagyon fontos, hogy a saját bevételek közül még mivel számolhatnak. Azt kell látni, hogy 
minden évben folyamatosan a vagyonértékesítésből jelentős bevételre tesz szert az 
önkormányzat. Úgy ítélik meg, hogy a következő évben is van erre lehetőség, hiszen 
viszonylag széles köre van az önkormányzat forgalomképes és hasznosítható befektetések 
számára fontos ingatlanjainak. Úgy gondolják, hogy a következő esztendőben is jelentős, 100 
milliós nagyságrendű vagyonértékesítési bevétel lehetséges az önkormányzatnál. Az egyéb, 
más jellegű bevételek pedig nagyságrendjükben nem érik el azt a szintet, hogy azt az újonnan 
megjelenő hiányt, amit százmilliós nagyságrendben jelölt meg, kompenzálják. Tehát 
mindenképpen az szükséges, hogy a kiadásokat csökkentsék és áttekintsék újra azokat a 
feladatellátásokat, amelyeket végeznek, hogy vajon hol lehet megtakarításokat elérni. A 
költségvetési koncepcióban jelzik ezeket az irányokat, azt szeretnék, hogy a szolgáltatásaik, 
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amelyeket biztosítanak a nagyatádi emberek számára, megmaradjanak, azonban nem tudnak 
annyi pénzt rákölteni ezekre a szolgáltatásokra jövőre, mint amennyit az idén tudtak ezekre 
fordítani. Várhatóan valamilyen változtatást, módosítást ezekben végre kell hajtani. Ez a 
feladatellátás teljes körét érinti, hiszen úgy tervezik, hogy valamennyi gazdálkodó 
intézménynél valamennyi költséghelyen minden vonatkozásban a költségvetés tervezése 
kapcsán áttekintik és végiggondolják a helyzetet és költségmegtakarításokat, 
kiadáscsökkenéseket kell, hogy elérjenek ennek kapcsán.  
Fejlesztések vonatkozásában látszik, hogy az önkormányzatnak vannak olyan folyamatban 
lévő nagyberuházásai, amelyek jelen időben is és hosszútávon is a város feladatellátását, a 
város érdekét szolgálják, hiszen például alapfokú közoktatás mindig is lesz Nagyatádon, tehát 
nagyon fontos, hogy egy jó iskolába tudjanak ennek a kötelezettségnek eleget tenni. Azt 
tervezik, hogy a folyamatban lévő beruházásokat befejezik, iskola rekonstrukció, központi 
temető rekonstrukciójának a II. üteme, a körforgalmi csomópont építésének a lezárása minden 
vonatkozásban, a városközpont rekonstrukciós program, út- járda-parkoló építések, felújítások 
szerepel még ezek között a feladatok között, amelyeket 2010-ben terveznek és megvalósítani 
szeretnének. Ez mellett ugyanakkor vannak olyan feladatok, amelyek kisebb volumenűek, 
nagyságrendjükben ezeket a beruházásokat nem érik el, mégis fontosak a nagyatádiak 
számára. Folytatni kívánják a beton-járda javítási-építési programot, azt szeretnék, ha a 
henészi, simongáti temetőben a ravatalozókat rendbe tudnák tenni a jövő esztendőben és még 
néhány olyan feladatot kívánnak felvállalni, amelyek egyértelműen a szolgáltatásokhoz 
szükségesek. Megtakarítási lehetőségeket most inkább a városműködtetés, a közterület-
fenntartás területén látnak, ahol struktúraátalakítással, feladatcsökkentéssel megtakarításokat 
érhetnek el a következő időszakban. Természetesen az önkormányzat hiteleinek a teljesítését, 
a tőketörlesztéseket, a kamatfizetéseket is tervezik a következő évben. Külső forrásként 
fejlesztési hitelt kívánnak igénybe venni a folyamatban lévő beruházások önrészének a 
finanszírozására.  
Van egy nagyon fontos pénzügyi alap, ami jelentősen fogja befolyásolni a gazdálkodást, ez 
pedig az EU Önerő Alap. Ha ebből számottevő nagyságrendű támogatást kap az 
önkormányzat – az igény, a pályázat be van nyújtva – akkor ez jelentős könnyebbséget hoz a 
gazdálkodásban, hiszen ez többlet, vissza nem térítendő támogatást jelent.  
A következő időszakban úgy gondolkodnak, hogy minden gazdálkodó szervezet, intézmény 
vezetőjével, gazdasági vezetőjével leülnek és végigbeszélik az adott intézmény tevékenységét, 
feladatát, az ahhoz rendelt létszámokat, pénzügyi forrásokat, közösen keresve azt, hogy lehet-
e változtatásokat eszközölni, ezután meg fogják tervezni a költségvetéseket és újabb 
egyeztetéseket tartanak. Elkészítik a város jövő évi költségvetésének azt a javaslatát, azt a 
munkaanyagát, amiben összegyűjtik azokat a feladatokat, amelyeket fontosnak, érdemesnek 
és aktuálisnak tartanak, kiadások és bevételek részletes, tételes bemutatásával és ezt követően 
a bizottságok véleményét kikérve módosítják, alakítják és úgy fogják benyújtani a 
költségvetési javaslatot.  
 
A közmeghallgatáson résztvevők részéről először kérdések, majd vélemények-hozzászólások 

következnek.  

 

Kimegy az ülésteremből Piri Attila képviselő. 

A képviselő-testület létszáma: 14 fő. 
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Kérdések: 
 
Seres István választópolgár: 
Örül, hogy újra közmeghallgatás történik. A 2010-es költségvetésről kívántak tájékoztatást 
kapni, melyet meg is kaptak, de ne fussanak ennyire előre. Nem tudni még, hogy a 2009-es 
évben minden megvalósulhat-e, vagy sem. Véleménye az, hogy sajnos nem. A nagy laktanya 
és a „futkosó” hasznosítása sajnos a 2000. augusztus 15-i Somogyi Hírlapban a város 
polgármestere úgy nyilatkozott, hogy „még azt sem tudtuk, hogy mihez kezdjünk vele, de 
abban biztosak voltunk, hogy meg kell szereznünk a létesítményt” ez így hangzott el, fel tudja 
mutatni bizonyítékként. Gondolja, hogy polgármester úr is ráismert. Látták, hogy az állami 
kézben egyre romlik az épületek állapota és úgy gondolták, hogy nem lépnek közben időben, 
akkor végleg „ebek harmincadjára” kerül. Igaza lett a polgármester úrnak, hogy oda is került, 
mert egy ingatlan le tud úgy romlani, hogy azt vissza már nagyon nehéz csinálni. Úgy 
leromlott, értesülése szerint a laktanya telephelyek, polgármester úr tájékoztatta a lapot, hogy 
ipari telep lesz a laktanyából, ez sajnos nem valósult nagyon meg, mert látható, hogy a 
„futkosón” egy pár vállalkozás van és azon kívül látják, hogy a laktanya állaga egyre csak 
romlik. A laktanyánál nagy értékű lopások, hűtlen kezelés és környezetszennyezés történt. A 
minap jártak kint bejáráson és sajnos ezt kellett megállapítaniuk. Így például a nagy értékű 
fémberendezések ellopása, amivel több tízmillió forint kár okoztak az elkövetők, a hűtlen 
kezelést abban látja, hogy az önkormányzat részére átadott az ÁPF Zrt., Vagyonkezelő Zrt. 
ingatlanmegóvásra és megőrzésére átadta a városnak, mire a város átvette az ingatlanokat 
saját hasznosításra, e közben mit ad isten, ajtók, ablakok eltűntek. Tönkrementek és a vakolat 
is mállik. Az ingatlanok sajátos működtetését az egyik olyan vállalkozónak adták bérbe, aki 
talán visszafordíthatatlan környezeti károkat okozott. Ha a lakosságot kérdezték volna meg 
ugyanígy, hogy mit kezdjenek a nagyatádi laktanyával, valószínűleg azt válaszolták volna, 
hogy építsenek fel a meglévő anyagokból egy ifjúsági lakóparkot. Éppen tegnap volt bent a 
jegyzőnőnél és kérdezte azt, hogy mennyi a bérlakásokra a pályázó és mennyi bérlakás van az 
önkormányzat tulajdonában? A jegyzőnő válasza az volt, hogy nagyon sok a pályázóknak a 
létszáma, kevés a bérlakás. Ezért gondolta úgy, és gondolja, hogy a lakosság is gondolta, hogy 
egy ifjúsági parkot fel lehetett volna építeni ott és talán a TESCO Áruház is oda kerülhetett 
volna és nem az ipari parkba, ahol beton-előkészítő üzem, faipari dolgozó és bútorkészítő 
működik. Nem beszélve arról, hogy a TESCO-val szemben a temető csendjét is zavarja. 
Legalább a halottaknak adják meg a kegyeletet, mert biztos, hogy a TESCO Áruház nem oda 
kellett volna, hogy kerüljön, ahol van. Bár megjegyzi, haragszik a többi áruházláncokra, mert 
nem választottak, így az ALDI, az AUCHAN és a Hoffer.  
Visszatérve a laktanyához, el szeretné mondani a nagyatádi lakosságnak, hogy rendőri 
hatóság foglalkozik az üggyel és kivizsgálják ezeket a feltárt nagy értékű, valószínűleg 
feltehető bűncselekményeket. A vizsgálati jegyzőkönyvek tartalmazzák a bűncselekmény 
valószínűségét. Nagyon örül, hogy a polgármester úr síppal tiltakozik a vasút megszűntetése 
ellen, de nagyatádiak nem feledik el, hogy amikor a kórházban a gyermekosztályt 
megszűntették, akkor nem állt ki annak megtartásáért.  
Tisztelt TV nézők! Valószínűleg a nagyatádi kórháznak is lesz az a sorsa, ami az egrinek és a 
gyöngyösinek, hogy az önkormányzat fogja átvenni ismét működtetésre. Már csak azért is, 
mert az OEP sajnos egyre jobban megvonja ezektől a magánkézbe adott kórházaktól a 
támogatásokat. Nem beszélve az akadálymentesítésről, ami a mai napig is használhatatlan a 
kórháznál, olyan szögben van, hogy sajnos segítség kell a kerekes kocsinak, hogy felmenjen, 
megközelítse a kórházat. Sajnos a kórházzal, amikor átvették, akkor azt mondták, hogy a 
befolyó pénzeket vissza is fogják forgatni. Sajnos nem forgatták vissza. Ezek nem lettek 
elkészítve a mai napig sem, az akadálymentesítés, a fotocellás ajtó. Tudják azt, hogy már 
mióta lengőajtók vannak és amikor nagy a huzat, vagy nagy a szél, akkor az egészséges 
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embernek is nehéz megfogni az ajtót. Erre gondoltak. Ezt minimálisan is tudták volna 
teljesíteni, úgy érzi, az önkormányzatnak a finanszírozási segítségét kellett volna kérni és adni 
is a kórháznak, hogy ezek mind megvalósuljanak. A kórház dolgozói a hiányosság ellenére 
minden tőlük telhetőt megtesznek, hogy a betegeket ki tudják szolgálni. 
Az okmányirodával kapcsolatban már feltette, nem egyszer szóvá tette az embertelen 
körülmények miatt, ahogy dolgoznak a dolgozók és az illemhelyek hiányossága, így a 
mozgássérült illemhely sincs kiépítve. Itt gondol a fogyatékkal élőkre, a túlzsúfoltságra, 
elavultak a gépek, melyek folyton lefagynak és elromlanak, legalábbis erre hivatkoznak a 
dolgozók. A sok várakozás nem is a helybelieknek a legkellemetlenebb, hanem a kevés 
sorszám kiosztása miatt vidékről sokszor kétszer-háromszor is be kell utazni. Az ott dolgozók, 
igaz, hogy tájékoztatást adták, hogy az interneten keresztül is be lehet jelentkezni, de sajnos 
nem mindenkinek van internet-hozzáférése, különösen az idős embereknek nincs. 
A szociális segélyekről a véleménye, többször bennjárt az önkormányzatnál, sajnos olyan 
egyéneket, elemeket, embereket látott bent, akik az önkormányzat pénzét használják fel. Volt 
olyan eset is, tanúja is van rá, hogy majdnem hogy a polgármester úrhoz úgy ment be egy 
egyén, hogy majdnem az ölébe hányt és megkapta a segélyt. Ezért ő azt javasolja, amit a 
monoki polgármester is javasolt, hogy egy plakett-táblával, vagy valamivel, egy kártyával 
tényleg igazolják azok, akik rászorultak, a segélyezéseket, akik tényleg a létminimum alatt 
élnek és akik tényleg az önhibájukon lettek munkanélküliek.  
Ezek után személy szerint megkéri a polgármester urat, hogy mondjon le, adja át a helyét egy 
olyan közgazdász szakembernek, gazdasági embernek, aki a várost tudná talán jobban 
irányítani.  
 
Bejön az ülésterembe Dr. Barbalics István képviselő.  

A képviselő-testület létszáma: 15 fő. 

 
Ormai István polgármester:  
Érthető volt minden. Kérdezi, hogy készül-e még valaki hozzászólásra a közmeghallgatáson 
résztvevők közül? Úgy látja, hogy nem.  
Egy nagyon szép és hosszú távú feladat a Nagyatádon lévő felhagyott laktanyáknak a 
hasznosítása. 51 hektáros területről van szó, a maga meglévő adottságaival. Mindent 
megtettek azért, hogy ennek a területnek az értékét, a lehetőségeit megtartsák és megőrizzék. 
Most az eddigiektől valamelyest eltérő módon kezdődött el, elsősorban a nagy laktanya 
hasznosítása, hiszen nagyon jelentős számban vásároltak ott, alapvetően nagyatádi 
vállalkozások telephelyeket azért, hogy ott gazdasági tevékenységet folytassanak. A 
legnagyobb helyiségeket bérli a Coats Cérnagyár raktározás céljára. A laktanyában nagyon 
sok olyan épület van, ahol pedig az önkormányzat raktározási feladatait oldják meg. Most 
dolgoznak egy olyan pályázaton, amit ennek a területnek a közművesítése vonatkozásában 
kívánnak beadni, hogy minél jobban hasznosítható legyen, hiszen azok a közművek, amelyek 
valamikor a ’60-as években, talán a ’70-es évek elején készültek, teljesen használhatatlanok 
már, amúgy pedig nem is szabványosak, tehát nem lehet őket használni. Ezt a pályázatot azért 
tudják benyújtani, mert korábban egy másik külső pénzügyi forrás elnyerésével el tudták 
készíttetni ezen közműhálózatoknak a terveit, ezek rendelkezésre állnak. Úgy látszik, hogy 
valóban nagy számban – tucatnyian – vannak azok a vállalkozások, akik vásároltak területet a 
laktanyáknál. Az erre vonatkozó minden más megjegyzés és megközelítés pedig 
nyilvánvalóan, mindenkinek a saját kompetenciájába tartozik, hogy hova fordul azokkal a 
megállapításokkal-észrevételekkel, amelyeket ő fontosnak tart. Jelezni fogja a kórháznál ezt a 
bejáratnál lévő akadálymentesítésnek a problémáját. Gondolja, a rámpák átalakítása, vagy 
megfelelővé tétele – ha tényleg nem megfelelő – akkor ez biztosan megoldható lesz.  
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Bejön az ülésterembe Piri Attila képviselő. 

A képviselő-testület létszáma: 16 fő. 

 
Dr. Novák János képviselő, jogi tanácsnok: 
A lakosság részéről hozzászóló régi ismerőse véleményére szeretne reagálni.  
Nyolc évig volt a Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke, annak idején ők is gondoltak 
rá, hogy a laktanyában esetleg fiatalok lakásigényét lehetett volna kielégíteni, hiszen akkor 
még több lakásigénylő volt. A szám azóta csökkent, hiszen beléptek új szociális bérlakások, 
lásd Széchenyi tér. Egyetlen egy oka volt a dolognak, a pénztelenség. Egyszerűen azok, akik 
igazából ezekre a lakásokra rászorultak lettek volna, nem rendelkeztek sem azzal a 
pénzmennyiséggel, sem azokkal a hitelfeltételekkel, hogy hozzájuthattak volna olyan 
pénzmennyiséghez, hogy a legelemibb építési előírásoknak megfelelő lakásokat lehetett volna 
ott kialakítani. Tulajdonképpen ez azért nem jöhetett ott létre. Jelentős átalakítási 
munkálatokat kellett volna végezni, mert ezek az épületek szinte kivétel nélkül lakás céljára 
így alkalmatlanok. Szinte többe került volna az átalakításuk, mint amennyibe került egy új 
lakás építése. Ez hiúsította meg tulajdonképpen az ifjúsági lakópark létesítését. Úgy gondolja, 
hogy önkritikusan ezt el kell, hogy mondja. A másik pedig, hogy ha ezeket a lakásokat az 
önkormányzat önerejéből szerette volna megépíteni, ehhez tőkével nem rendelkezik és ilyen 
jellegű támogatást, ill. pályázatot nem is tudtak eszközölni. Amilyen pályázat volt, azt 
kihasználták a Széchenyi téren. A szomorúsága az egésznek az, hogy tessenek megnézni 
ezeket a lakásokat, hogy egy részük hogy néz ki! Azokat, akiket annak idején nagyra 
becsültek azzal, hogy a családi életüket javítsák, az életfeltételeiket szebbé-jobbá tegyék, mit 
tettek ezeknek a lakásoknak egy részével! Tessék megnézni! Ezeket a lakásokat megbecsülni 
és használni is kell tudni! Kívánja, hogy minél több méltó embernek tudjanak lakást adni és 
azok megbecsüljék ezeket a szociális lakásokat!  
Maga is szorgalmazta, méghozzá nagymértékben lobbizott azért, hogy a TESCO Simongáton 
épüljön fel a temető mellett. Nem zavarja a temető nyugalmát a TESCO megépülte, sőt, egyre 
türelmetlenebbül várták és kérdezték tőle a választói, Henész-Simongáton, hogy mikor épül 
meg a TESCO? Ők is azt szeretnék, ha az a városrész igazából olyan városias része lenne 
Nagyatádnak, mint a többi része! Éppen ezek a beruházások, az elkerülő út, a TESCO, az oda 
települő cégek hozzák fel annak a városrésznek az arculatát, adnak lehetőséget az ott élő 
embereknek. A temetőbe járókat nem a TESCO zavarja! Őket az zavarja, ha nincs villany, 
nincs víz, nincs rendben a ravatalozó, nem tudnak egy eresz alá állni, hogy meg ne ázzanak. 
Évek óta tervezik a költségvetésben ennek a temetőnek a beruházási megoldását, amelyet 
egyébként a törvény is kötelezően előír. Két temető közül az egyiket már be kellett volna 
zárni, mert a legelemibb előírásokkal nem rendelkezik.  
Két éve tervezik a költségvetésben és megint odébb tolták jövőre, reméli, hogy ezzel az 
eléggé méltányos és szerény összeggel most ezt is meg tudják oldani. Ez lesz az igazi 
megnyugvás az ott nyugvóknak, illetve hozzátartozóiknak, nem a TESCO, amely talán inkább 
őrzi a temetőt, kevesebben tudják rongálni, vagy kevesebben tudnak lopni a temetőből, mert 
ott lesz állandó őrség éjszaka is, aki akarva-akaratlanul is rálát erre az objektumra. A maga 
részéről üdvözli, hogy ott egy kulturált környezet alakult ki, még jobban örülne, ha 
bekerítenék a temetőt, de nem a TESCO-tól félti, csak az illetéktelenektől.  
 
Kimegy az ülésteremből Csendesné Murányi Ibolya képviselő. 

A képviselő-testület létszáma: 15 fő. 

 
Ormai István polgármester:  
Minden temetőnek minden engedélye rendben van. Képviselő úr, ezzel nincsen probléma.  
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Ormai István polgármester szavazásra bocsátja az elhangzottakat és megállapítja, hogy azokat 
a képviselő-testület 12 igen szavazattal, 3 tartózkodás mellett elfogadja, és a következő 
határozatot hozza:  
 
302/2009. (XI. 26.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a közmeghallgatáson 
elhangzottakat egyetértően tudomásul veszi. 
 
Ormai István polgármester megköszöni a részvételt, a képviselő-testület közmeghallgatásos 
ülését 1650 órakor bezárja. 
 

 
 

K.m.f. 
 
 

Ormai István 
polgármester 

Dr. Kovács Ildikó 
jegyző 

 
 
 

 
 
 

Batka Gyula 
képviselő 

Boros Bálint 
képviselő 

 
jegyzőkönyv hitelesítők 

 


